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2 mochovský ZpRavodaj

Redakční sloupek
Vážení spoluobčané.

Jsem rád, že příspěvek do prvního letošního čísla Mochovského zpravodaje mohu za-
čít zprávou: „Mateřská škola dostavěna“. Po mnoha letech, kdy jsme nemohli vyho-
vět všem maminkám, které potřebovaly umístit své dítě do Mateřské školy, teď konečně 
máme k dispozici dostatečnou kapacitu. Nová třída je opravdu velmi pěkná a pan Fran-
tišek Bouček ml. dokončil stavbu řádně a včas, takže jsme stihli i slíbený termín zahájení 
provozu od 3. 1. 2011.

Autobusy linky 398, které jsou zejména v odpolední špičce směrem z Prahy doslova 
přecpané, by měli být v průběhu následujících šesti měsíců postupně nahrazeny klou-
bovými autobusy (tzv. Harmonikami). To je jeden z výsledků jednání s organizací ROPID, 
která organizuje a objednává autobusovou dopravu. Druhým výsledkem je to, že i přes 
pokles dotace Středočeského kraje na dopravní obslužnost o 24% bude zejména díky 
zvýšení cen jízdného zachován stávající rozsah spojů. Přístup pana hejtmana Ratha, jeho 
spolustraníků z ČSSD a pomocníků z řad KSČM k jednání o redukci příspěvku na auto-
busové spoje, jehož jsem byl osobně svědkem na jednání Zastupitelstva Středočeského 
kraje, byl ukázkou arogance moci nejhrubšího zrna. Když ani přítomnost cca 100 starostů 
měst a obcí Středočeského kraje, pro něj nebyla důvodem chtít se o daném problému 
bavit a tím že neschválili program jednání, tak se jednání Zastupitelstva Středočeského 
kraje nekonalo. Tak tím nám všem dal jasně najevo, že my ho nezajímáme.

Při řešení problému s velkým počtem projíždějících kamionů se nám podařilo výrazně 
pokročit a máme předběžné souhlasy odboru dopravy i policie. Věříme, že po předlože-
ní finálního projektu změny dopravního značení bude schválen zákaz vjezdu vozidel  
nad 12t do naší obce s objízdnou trasou přes rozcestí U obory.

V lednu jsme podali žádost o dotaci na akci rekonstrukce veřejného osvětlení u Středo-
českého kraje a doufáme v úspěch, neboť stav lamp veřejného osvětlení volá po nápravě.

Každou první středu v měsíci (od února 2011) budou nově v obci probíhat zastupitelské 
dny za účasti některého ze zastupitelů. S otázkami a podněty se můžete obracet na své 
zastupitele v době od 18:00 hod. – 19:00 hod. v zasedací místnosti obecního úřadu.

V neposlední řadě mi dovolte Vás ještě informovat o změně ve složení  Zastupitelstva 
obce, na svůj mandát rezignoval z osobních důvodů pan Karel Šafr, místo něj nastoupil 
pan Jaroslav Kohout.

Dnešní poděkování patří TJ SOKOL MOCHOV za letošní Ples sportovců.

  S přátelským pozdravem 
Ing. Ladislav Marek, starosta obce
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Z obecního úřadu
Zápis ze zasedání Zastupitelstva č. 2/2010, konané 16. 12. 2010

Zasedání Zastupitelstva se konalo v zasedací místnosti Obecního úřadu v době od 19:00 
do 23:30 hod. Všichni zastupitelé byli na počátku zasedání přítomni, v průběhu zasedání 
odešel Karel Šafr. 

Jednomyslně Zastupitelstvo obce Mochov schválilo směnu nemovitého majetku obce •	
– pozemků obce v souladu se záměrem obce zveřejněným dne 11. 11. 2010.

Zastupitelstvo obce Mochov se seznámilo s plněním rozpočtu ke dni 30. 11. 2010. U po-•	
ložek, u kterých se významně budou lišit částky od původní hodnoty, budou doplněny 
pro rozhodování zastupitelů komentářem. – jednomyslně schváleno.

Jednomyslně Zastupitelstvo obce Mochov schválilo úpravu rozpočtu č. 3 pro rok 2010, •	
rovněž tak Zastupitelstvo obce Mochov schválilo rozpočtové provizorium pro rok 2011.

Jednomyslně Zastupitelstvo obce Mochov schválilo poskytnutí daru ve výši 1 200 Kč •	
Knihovně města Mladá Boleslav na základě žádosti Č.j. 344/2010.

Jednomyslně Zastupitelstvo obce Mochov schválilo zřízení věcného břemene dle žá-•	
dosti firmy HW PROJEKT, s.r.o. Č.j. 349/2010 na pozemku parc.č. 1579/2 v k.ú. Mochov 
– elektropřípojka v délce 4,54 m za podmínky minimální úplaty 2 000 Kč, uložení elek-
trického vedení v zemi a uvedení cesty do původního stavu.

Zastupitelstvo obce Mochov jednomyslně schválilo Smlouvu o uzavření budoucí •	
smlouvy o zřízení věcného břemene na pozemku parc.č. 1519/1 v k.ú. Mochov na trasu 
kabelového vedení NN v délce 9 m délkových včetně osazení kabelové skříně SR502 – 
0,6 m čtverečních ve prospěch společnosti ČEZ DISTRIBUCE, a.s. dle žádosti Ing. Jiřího 
Hájka č.j. 372/2010.

Zastupitelstvo obce Mochov jednomyslně schválilo odnětí zemědělské půdy ze ZPF •	
v majetku firmy JOKEY PRAHA CZ, s.r.o. o výměře 0,1000 ha na pozemku parc.č. 687/2 
v k.ú. Mochov, dle žádosti ze dne 08. 11. 2010.

Zastupitelstvo obce Mochov vzalo na vědomí zprávu nezávislého auditora o ověření •	
roční účetní závěrky k 31. 12. 2007 a k 31. 12. 2008 příspěvkové organizace Základ-
ní škola Mochov, okres Praha – východ, resp. příspěvkové organizace Mateřská škola 
Mochov, okres Praha – východ.

Zastupitelstvo obce Mochov na základě žádosti č.j. 375/2010, udělilo jednomyslně sou-•	
hlas k nabývání peněžitých darů účelově neurčených pro rok 2011 pro Základní školu 
Mochov, okres Praha – východ v souladu se zákonem č. 477/2008 Sb., kterým se mění 
zákon č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, ve znění pozděj-
ších předpisů a další související zákony.
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4 mochovský ZpRavodaj

Zastupitelstvo obce Mochov na základě žádosti č.j. 390/2010, udělilo jednomyslně sou-•	
hlas k nabývání peněžitých darů účelově neurčených pro rok 2011 pro Mateřskou školu 
Mochov, okres Praha – východ v souladu se zákonem č. 477/2008 Sb., kterým se mění 
zákon č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, ve znění pozděj-
ších předpisů a další související zákony.

Zastupitelstvo obce Mochov na základě žádosti č.j. 391/2010, jednomyslně povolilo vý-•	
jimku z nejvyššího počtu 24 dětí na maximální technickou kapacitu 25 dětí pro školní 
rok 2010/2011 – pro novou třídu Mateřské školy Mochov, okres Praha – východ v sou-
ladu s ust. § 23 odst. 5 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, 
vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon).

Zastupitelstvo obce Mochov jednomyslně schválilo Dodatek č. 6 ke smlouvě o sběru, •	
přepravě a odstraňování odpadu č. S/200248/02300026/39/06.

Zastupitelstvo obce Mochov podle ust. § 84 odst. 2 písm. h) zákona o obcích, jednomy-•	
slně schválilo vydání Obecně závazné vyhlášky č. 1/2010, o místních poplatcích.

Zastupitelstvo obce Mochov podle ust. § 84 odst. 2 písm. h) zákona o obcích, schválilo •	
vydání Obecně závazné vyhlášky č. 2/2010, o poplatku za komunální odpad.

Zastupitelstvo obce Mochov jednomyslně schválilo neschválení žádosti pana M.Z. č.j. •	
306/2010.

Zastupitelstvo obce Mochov jednomyslně schválilo vodné dle návrhu VaK Mladá Bole-•	
slav, a.s. ve výši 34,19 Kč/m3 včetně DPH. U stočného je nutné doložit náklady u bodů 
3.2.1 a 3.2.2. dle Přílohy 1. Zajistí starosta obce.

Zastupitelstvo obce Mochov v souladu a § 84 odst. 2 písm. n) zákona o obcích schválilo •	
stanovení odměny za výkon funkce předsedy výboru zastupitelstva ve výši 1060 Kč mě-
síčně, člena výboru ve výši 750 Kč a člen Zastupitelstva 460 Kč. Odměna bude poskytová-
na ode dne zvolení do funkce předsedy nebo člena výboru. Odměna člena zastupitelstva 
platí od 1.11.2010. Zastupitelstvo obce Mochov v souladu s § 77 odst. 3 písm. b) zákona 
o obcích stanoví, že při souběhu výkonu několika funkcí se odměna neuvolněnému čle-
novi zastupitelstva obce, který vykonává funkci starosty nebo místostarosty, poskytne 
pouze za výkon funkce, za niž podle rozhodnutí zastupitelstva náleží nejvyšší odměna. 
Ostatním členům zastupitelstva se poskytne měsíční odměna až do výše souhrnu odměn 
za jednotlivé funkce. Proti byla Zdeňka Jarošová, zdržela se Zora Chocholoušová.

Zastupitelstvo obce Mochov v souladu a § 84 odst. 2 písm. n) zákona o obcích schváli-•	
lo stanovení odměny za výkon funkce předsedy výboru zastupitelstva ve výši 1007 Kč 
měsíčně, člena výboru ve výši 713 Kč a člen Zastupitelstva 437 Kč. Zastupitelstvo obce 
Mochov v souladu s § 77 odst. 3 písm. b) zákona o obcích stanoví, že při souběhu výko-
nu několika funkcí se odměna neuvolněnému členovi zastupitelstva obce, který vyko-
nává funkci starosty nebo místostarosty, poskytne pouze za výkon funkce, za niž podle 

uprava-MochZpra-20-2010.indd   4 21.2.2011   13:23:47



5Ročník 5, listopad 2011, číslo 20

rozhodnutí zastupitelstva náleží nejvyšší odměna. Ostatním členům zastupitelstva se 
poskytne měsíční odměna až do výše souhrnu odměn za jednotlivé funkce. Proti byla 
Zdeňka Jarošová, zdržela se Zora Chocholoušová.

Zastupitelstvo obce Mochov jednomyslně rozhodlo o peněžitých plněních poskytova-•	
ných fyzickým osobám, které nejsou členy zastupitelstva obce, za výkon členů výborů 
do 31. 12. 2010 podle ust. § 84 odst. 2 písm. u) zákona o obcích ve stejné výši jako člen 
výboru zastupitelstva.

Zastupitelstvo obce Mochov jednomyslně rozhodlo o peněžitých plněních poskytova-•	
ných fyzickým osobám, které nejsou členy zastupitelstva obce, za výkon členů výborů 
od 01. 01. 2011 podle ust. § 84 odst. 2 písm. u) zákona o obcích ve stejné výši jako čle-
nové výboru zastupitelstva.

Zastupitelstvo obce Mochov schválilo Jitku Frydrychovou členem kulturního a sociální-•	
ho výboru. Hlasování se zdrželi Jitka Frydrychová, Milan Ptáčník.

Zastupitelstvo obce Mochov jednomyslně schválilo následující odpověď (k přípravě •	
aktualizace projektové dokumentace pro stavbu „Rekonstrukce VTL plynovodu č. 4 
v úseku TU 004/13 – přechod Kounického potoka): „Obec Mochov sděluje, že v uvede-
né trase rekonstruovaného plynovodu dle Vámi přiložené situace se nenachází žádné 
podzemní ani nadzemní vedení, které je ve správě obce Mochov. V dalších záležitos-
tech je nutné se obrátit na odbor životního prostředí Městského úřadu Čelákovice.“

Zastupitelé obce Mochov vzali na vědomí návrh pravidel pro poskytová-•	
ní podpory a dotací z rozpočtu obce a seznámili se s metodikou hodno-
cení projektů navrženou zastupitelem Milanem Ptáčníkem. Zastupitelstvo 
uložilo všem zastupitelům nejpozději do 15.1.2011 se s materiálem seznámit a své 
připomínky poslat předkladateli. Zastupitelstvo odkládá rozhodování o přidělování 
dotací z rozpočtu obce pro rok 2011 na dobu schválení rozpočtu obce pro rok 2011.  
Zastupitelstvo usnesení schválilo, Karel Šafr byl nepřítomen.

Zastupitelstvo obce Mochov schválilo návrh zastupitele Milana Ptáčníka a pověřuje •	
starostu obce Ladislava Marka připravením návrhu rozpočtu obce pro rok 2011 a to 
nejpozději do 30.1.2011. Zastupitelstvo usnesení schválilo, Karel Šafr byl nepřítomen.

Zastupitelstvo obce Mochov uložilo starostovi obce do příštího zasedání připravit náplň •	
práce navrženého výboru. Zastupitelstvo usnesení schválilo, Karel Šafr byl nepřítomen.

Zastupitelstvo obce Mochov pověřilo kontrolní výbor provedením vyhodnocení plnění •	
usnesení Zastupitelstva obce Mochov za rok 2010 nejpozději do 31.3.2011. Zastupitel-
stvo usnesení schválilo, Karel Šafr byl nepřítomen.

Zastupitelstvo obce Mochov vzalo na vědomí článek MF Dnes z 27.11.2010 – „Zastupi-•	
telé neustoupí. Kolos za domem nechtějí.“ a zprávu ČTK z 22.7.2010 – „Šéf RWE vyzval 
stát, aby umožnil stavbu elektrárny v Mochově.“
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Zastupitelstvo obce Mochov schválilo nový Jednací řád Zastupitelstva obce Mochov •	
ve znění Přílohy 9. Karel Šafr byl nepřítomen.

Zastupitelstvo schválilo, že Jednací řád Výboru obce Mochov bude projednán na dal-•	
ším zasedání Zastupitelstva. Karel Šafr byl nepřítomen.

Zastupitelstvo neschválilo usnesení, že Zastupitelstvo obce Mochov schvaluje, že •	
v případě oslovení zastupitelstva obce ze strany fi rmy RWE s plánovanou výstavbou 
paroplynové elektrárny je Zastupitelstvo obce připraveno se seznámit s novými infor-
macemi. Pro byli: František Bouček, Jitka Frydrychová, Ladislav Marek, Jan Rangl, Vlasti-
mila Stará. Proti byli: Zora Chocholoušová, Zdeňka Jarošová, Milan Jirsák, Milan Ptáčník, 
Jan Turek. Nepřítomen byl Karel Šafr. 

Výpis z usnesení připravil Milan Jirsák

Výpis ze zápisu ze zasedání Zastupitelstva č. 3/2011, konané 13. 01. 2011

Zasedání Zastupitelstva se konalo v zasedací místnosti Obecního úřadu v době od 19:00 
do 22:45 hod. Nepřítomen byl Karel Šafr. 

Zastupitelstvo obce Mochov se seznámilo s plněním rozpočtu ke dni 31. 12. 2010 a vza-•	
lo ho na vědomí.

Zastupitelstvo obce Mochov pověřilo jednáním s VaK Mladá Boleslav ve věci smlouvy o vod-•	
ném a stočném Milana Ptáčníka a Ladislava Marka. Pro bylo 10 přítomných zastupitelů.

Zastupitelstvo obce Mochov schválilo podání žádosti o dotaci z Fondů Středočeské-•	
ho kraje pro rok 2011 a schvaluje závazek spolufi nancování akce „Obnova veřejného 
osvětlení v Mochově“ ve výši 100 000 Kč. Pro bylo 10 přítomných zastupitelů.

Zastupitelstvo uložilo Výboru pro strategický plán obce zapracovat do strategického •	
plánu 

 1.  bod usnesení 200911 – dobudování chodníků v ulici Poděbradská – mezi ulicí 
Na Rybníčku a Husovým náměstím

 2.  bod usnesení 201004 – návrh přechodu pro chodce v ulici Poděbradská v křížení 
s ulicemi Na Rybníčku a Na Sádkách

 3.  bod usnesení 201004 – umístění nových směrových a informačních tabulí v obci 
Mochov

 Pro bylo 10 přítomných zastupitelů.

Zastupitelstvo obce Mochov uložilo starostovi obce zajistit a předložit do příštího zase-•	
dání zastupitelstva informaci o počtu a pracovní náplni zaměstnanců Obecního úřadu. 
Pro bylo 10 přítomných zastupitelů.

Zastupitelstvo obce Mochov schválilo Jednací řád Výboru obce Mochov. Přílohy jsou •	
informativní, nepovinné. Pro bylo 10 přítomných zastupitelů.
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Nebylo schváleno, že Zastupitelstvo obce Mochov schvaluje členství obce Mochov •	
v asociaci Národní síť Zdravých měst ČR. 
pro: Zora Chocholoušová, Zdeňka Jarošová, Milan Jirsák, Milan Ptáčník, Jan Turek 
proti: František Bouček, Jitka Frydrychová, Ladislav Marek, Jan Rangl 
zdrželi se: Vlastimila Stará 

Zastupitelstvo obce Mochov uložilo zastupitelům předat jmenovitý návrh garantů •	
(jména zastupitelů) pro jednotlivé projekty do 15. 2. 2011 Milanovi Jirsákovi. Ten připra-
ví souhrnnou tabulku na Strategický výbor konaný dne 24. 2. 2011. Výsledek o projed-
nání ze Strategického výboru bude předložen na následujícím zasedání Zastupitelstva. 
Pro bylo 10 přítomných zastupitelů.

Výpis z usnesení připravil Milan Jirsák

životní jubilea
Dny jako karty v ruce kouzelníka
   se rozevřely do vějíře,
roky se koulí na hedvábném šátku
a z hůlky vytryskla barevná květina
   sny ve sklenici zašuměly
   a ovlažily myšlení,
vůně tajemných kouřů
se rozplynula před skutečným životem

   naplnit jej krásnými pocity
   zbývá na nás
bez kouzel musíme vytvořit štěstí
bez kouzel musíme uchránit zdraví
   a jenom osobní kouzlo
pomůže na svět lásce
a tu se z nás stávají
   kouzelníci života

V.D.

V lednu oslavili své životní jubileum:
 83 let paní Jirsáková Magdalena
 70 let paní Karaszová Žofia
 75 let pan Sudík Karel
 84 let paní Štichová Bohumila
V únoru slaví své životní jubileum:
 85 let pan Krejča Josef
 70 let paní Hádková Jana
V březnu oslaví své životní jubileum:
 92 let paní Dražilová Marie
 84 let paní Landová Anastazie
 86 let paní Baumannová Alena
 94 let paní Stromajerová Marie

Do dalších let Vám přejeme mnoho štěstí, 
krásné a příjemné zážitky, životní pohodu, 
pevné zdraví a lásku Vašich nejbližších.

za mochovské občany redakce 
Mochovského zpravodaje
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oZnámení
sčítání Lidu, doMŮ A bytŮ 2011
Rozhodným okamžikem, ke kterému sčítání proběhne, bude půlnoc z 25. na 26. března 
2011. Poprvé v historii se budou sčítat všechny země EU z nařízení Evropské komise v je-
den společný rok.

Historie sčítání lidu: Na našem území se soupisy obyvatel, tvořily už ve středověku, kdy 
sloužily panovníkům k vojenským a daňovým účelům. Za vůbec nejstarší dochovaný na 
českém území je považován soupis majetku litoměřického kostela z roku 1058. V roce 1753 
vydala císařovna Marie Terezie patent o každoročním sčítání lidu. V habsburské monarchii 
se sčítání zahájilo v roce 1754 a poprvé se konalo současně a jednotně na celém území sou-
státí. Roku 1869 se uskutečnilo první moderní sčítání lidu na našem území. Jediné sčítání 
v novodobé historii Československa se neuskutečnilo v roce 1940 kvůli 2. světové válce.

novinky sčítání lidu 2011: Nově bude možné vyplňovat elektronické sčítací formuláře na 
internetu a odesílat je on-line nebo prostřednictvím datových schránek. Český statistický 
úřad při sčítání lidu 2011 žádným způsobem nezjišťuje vybavenost domácností ani jejich 
příjmy a výdaje, pouze možnost využívání osobního počítače a připojení k internetu.

termíny: 
 26. únor – 6. březen  roznáška informačního letáčku
 7. březen – 25. březen  roznášení formulářů sčítacími komisaři 
 25./26. březen 2011  rozhodný okamžik sčítání
 26. březen – 14. duben  odevzdávání vyplněných sč. formulářů

pomoc: Od 26. února funguje bezplatná linka 800 87 97 02 každý den od 8:00 do 22:00 
až do 20. dubna, e-mail info@scitani.cz, web www.scitani.cz. Sčítacími komisaři budou 
z 95% pracovníci České pošty. Jméno komisaře a číslo obvodu, ve kterém provádí sčítání, 
bude možné ověřit v každé obci na úřední desce. Sčítací komisař se prokazuje se spe-
ciálním průkazem sčítacího komisaře. Formuláře jsou předávány osobně proti podpisu 
osobám starším 15 let.

Formuláře:  zelený sčítací list osoby (každý člověk v domácnosti dostane svůj vlastní)
žlutý bytový list (každá domácnost dostane jeden)
oranžový domovní list (dostanou pouze majitelé nebo správci domů)

vyplnění: K vyplnění formuláře on-line potřebujete i formuláře papírové, na kterých jsou 
vpravo dole u čárového kódu dva unikátní kódy, kterými se přihlásíte na www.scitani.cz. 
Po odeslání obdržíte automatické potvrzení o řádném doručení formulářů statistikům.

bezpečnost: Ochrana osobních údajů a zajištění bezpečnosti všech sbíraných dat, je nej-
vyšší prioritou ČSÚ při sčítání lidu. Komisaři jsou pracovníci se zkušeností s manipulací 
s osobními údaji. Sběrná místa jsou pod speciálním dohledem 24hodin denně. K dopra-
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vě se použijí zabezpečená vozidla a s formuláři bude nakládáno jako s cennými zásilkami 
s mimořádnou ochranou. Pro on-line vyplnění je potřeba mít v počítači Adobe Acrobat 
verzi 9.0 a vyšší z důvodu co nejvyšší bezpečnosti. Na stránkách s formuláři bude odkaz 
k bezplatnému stažení potřebné verze Acrobatu.

Archivace: Jakmile budou papírové formuláře naskenovány, dojde před samotným 
zpracováním k jejich anonymizaci (z databází budou odstraněna všechna jména a rodná 
čísla). Po té budou skartovány specializovanou fi rmou, která má bezpečnostní certifi káty 
od Národního bezpečnostního úřadu. Na závěr budou naskenované a anonymizované 
formuláře v elektronické podobě předány k trvalému uložení do Národního archivu.

využití: pro hasiče v orientaci v objektu a k rychlejší pomoci při hašení požáru, při proti-
povodňových opatřeních, operativních zásazích a evakuacích při živelných pohromách, 
pro dopravní obslužnost – tzv. „mapy dojížďky“, pro tvorbu „hlukových map“, pro zmapo-
vání kapacity tříd škol a mateřských škol, v péči o seniory k plánování kapacity v domo-
vech důchodců, pro určování správného počtu vakcín pro očkování dětí, pro informace 
v oblasti nabídky a poptávky na pracovním trhu a další.

Faktické bydliště: Poprvé v historii sčítání zjistí tzv. faktické bydliště, místo, kde skuteč-
ně lidé žijí. Evropská unie bude členským zemím rozdělovat peníze z EU podle výsledků 
sčítání lidu v roce 2011 a bude posuzovat faktické bydliště pro dotace obcím.

Výtah z informací tiskového mluvčího projektu Sčítání lidu, domů a bytů 2011

poZvánka

nejradostnější událostí každé rodiny je narození dítěte. 
A protože se každé děťátko hned po narození stává i občanem, chtěl by tuto událost 

oslavit i obecní úřad v jeho bydlišti. Proto jednou do roka vítá malé občánky mezi 
občany už odrostlejší. Tentokrát přivítá deset dětiček, šest holčiček a čtyři chlapečky.

Vítání nových občánků se uskuteční 
v pátek 25. března 2011 v 16.00 hodin v sále Hotelu Bouček.

vítání občánků
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knihovna
Život není kniha, z níž bychom vytrhli list, který se nám po čase přestane líbit. To, 
co jsme prožili, s námi půjde jako mlčenlivý stín.

Opět se scházíme na stránkách našeho zpravodaje a jelikož bude pomalu končit zimní 
čas, je třeba se již poohlédnout po knížkách, kde najdeme plno rad a inspirací na cesto-
vání. Nemusí to být do daleka, stačí se rozhlédnout po okolí.

Máme všechny díly „Toulavé kamery“ (I.-XI.). Tento televizní pořad možná sledujete kaž-
dou neděli v 10 hodin, ale v jedenáct si možná už nepamatujete, co v něm bylo. Knihy 
mají tu výhodu, že nejsou závislé na čase, a počkají na vás v kteroukoli denní i noční 
dobu. Další krásná nová publikace „Česká republika od A – Z“ obsahuje informace o ob-
cích, přírodních památkách, technických památkách, horách, hradech, zámcích a zříce-
ninách. Na straně 349 najdete i Mochov. Vybrat si můžete i z publikací: „Výlety do okolí 
Prahy“, „Putování hrady a zámky“, „111 nej České republiky“, „Velká cestovní kniha ČR“, 
„Naše hory“, „Rozhledny“ a „Po naučných stezkách“. Tam se například dozvíte o zlatých 
dolech u Jílového u Prahy a třeba i zavítáte do tamního muzea a otevřeného dolu.

V únoru je výročí spisovatelky Betty Mac Donaldové, autorky humorných pamětí v kni-
hách „Vejce a já“, „Co život dal a vzal“, „Morová rána“, „Dusím se ve vlastní šťávě“. Kromě 
nich si v knihovně můžete zapůjčit i knihu její sestry Mary Bardové „Slasti a strasti života 
s lékařem“. Je to takové pohlazení po duši.

Zase je tu pro vás nabídka 50 nových knih z Mladé Boleslavy pro děti i pro dospělé. 
Od Dana Browna „Ztracený svět“, od spisovatelky Vítovcové „Tropy a já!“ Pro děti je při-
praveno plno krásných encyklopedií, pohádek a jiné beletrie.

Vybírat můžete každou středu od 15.00 do 19.30 hodin.

Květa Vokounová, knihovnice

Redakce Mochovského zpravodaje vyhlašuje soutěž o nejzajímavější 
pohlednici, obrázek, kresbu, či fotografi i místa, o kterém si myslíte, 
že jste byli prvními mochováky, kteří toto místo navštívili.

A podle známého rčení, že „pod svícnem je nejvíc tmy“, 
to může být i docela blízko. Vyzkoušejte to.

Obrázky zveřejníme a vyhodnotíme vyjímečnost místa a možnost 
prvenství mochovské návštěvy.

Své cestopisné počiny můžete dávat přímo do knihovny nebo 
elektronicky na emeilovou adresu: chocholousovaz@seznam.cz
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škola
Nastávající prvňáčci si hráli na řemesla

Letos, stejně jako v jiných letech, jsme budoucí prvňáčky zapisovali v lednu – již na začátku 
termínu vypsaného MŠMT pro zápis k základnímu vzdělávání tj. od 15.ledna do 15.února.

Samozřejmě bychom chtěli, aby se naši nastávající žáčci do školy těšili, aby se jim tady 
líbilo. Proto jsme je k nám do školy pozvali s předstihem již 12. ledna dopoledne.

S paní učitelkou Krmenčíkovou přišlo z mateřské školy 12 předškoláků. Ti se nejdříve zú-
častnili vyučování v 1. ročníku. Prvňáčci jim na uvítanou zazpívali svoji oblíbenou pís-
ničku o dvou mrazících. Potom již mohli budoucí žáčci vidět, jak už umějí jejich starší 
kamarádi číst, psát a dokonce pracovat s počítačovou technikou. Práci s interaktivní ta-
bulí si mohli sami i vyzkoušet a kouzla na tabuli se jim moc líbila. Poté se děti z mateřské 
školy seznámily s celou školní budovou. Viděly všechny třídy, počítačovou učebnu, jídel-
nu i tělocvičnu, kde se aspoň krátce proběhly.

V úterý 19. ledna na děti opět čekali ve škole jejich starší kamarádi – tentokrát žáci 4. a 5. 
ročníku. Ti společně s vyučujícími připravili 6 stanovišť, která vždy představovala jedno 
řemeslo. Na každém stanovišti byl jeden žák v příslušném kostýmu řemeslníka s typický-
mi pomůckami pro dané řemeslo.
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Každý adept na prvňáčka dostal obálku se svým jménem, do které si postupně přidával 
obrázek řemeslníka, u něhož se mu povedlo splnit zadané úkoly. Např. u zahradnice po-
znávali barvy kytiček a přiřazovali obrázky mláďátek k dospělým zvířatům, u prodavačky 
třídili pečivo a počítali zeleninu, u lékaře předvedli zavazování tkaniček…

Tak paní učitelky hravou formou zjistily, zda zná dítě barvy, do kolika umí počítat, jak si 
poradí s dokreslením neúplného obrázku…
Zatímco dítě plnilo úkoly, rodiče vyplnili úřední listiny, které jsou potřebné k zapsání je-
jich potomka k základnímu vzdělávání.

Úplným závěrem byl pro předškoláky krátký rozhovor s paní učitelkou, zpěv písničky 
nebo přednes básničky. Za odměnu si potom každý nastávající školák odnesl dáreček, 
který vyrobily děti s paní učitelkou ve školní družině. Zápisu se zúčastnilo 13 dětí.

1. září 2011 se posadí do lavic naší školy 11 nových žáčků - 3 holčičky a 8 chlapců.
Přejeme jim všem úspěšný start do nového období jejich života.

Andrea Koubíková, ředitelka

mateřská škola
Nový rok 2011 začal pro 25 dětí a jejich rodičů opravdu šťastně. Od 3. ledna byla 
otevřena nová třída mateřské školy (a to o víc jak polovinu roku dřív, než bylo 
plánováno). 

Nová část mateřské školy vznikla na písemnou prosbu rodičů, jejichž děti sice zvýšily 
počet obyvatel obce a omladily ji, ale bohužel nebylo kam je umístit, když maminky 
po ukončení rodičovské dovolené potřebovaly jít do zaměstnání. Okolní obce se také 
o své obyvatele musí postarat, a tak jejich školky neberou děti cizí, protože mají svých 
dost. Tyto skutečnosti minulé zastupitelstvo vzalo na vědomí a dokázalo najít prostředky 
na tolik nutnou přístavbu. Vzniklo několik návrhů, z nichž ten prostorově nejjednodušší, 
nejúčelnější a také nejhezčí byl vybrán. O projekt a o stavbu se postaral pan Bouček ml. 
se svou fi rmou.

V přistavěné budově je pro 25 dětí šatna, WC, umývárna a třída s kuchyňským koutem 
pro výdej jídla. Samozřejmě také šatna učitelek, kancelář, WC zaměstnanců s umývár-
ničkou a koutkem pro úklidové prostředky. Vstupní chodba vede nejen do nové části, 
ale zároveň spojuje novou budovu s budovou původní a umožňuje tak vstup do třídy 
velkých dětí.

Zařízená zahrada velkých dětí byla prodloužena o nevyužívanou část zahrady základní 
školy. Vznikl tak zákonem daný prostor pro větší počet dětí. Až poleví mrazy a mrazíky, 
bude nová část zahrady doplněna o dva koníky na pružinách, domeček ke hrám dětí 
a prolézacím síťovým tunelem (zatím tyto věci čekají ve skladu). Pískoviště už je připra-
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vené; děti je dostaly od pana Boučka ml. jako dárek. Hračky na pískoviště a část hraček 
do třídy byly zakoupeny z peněz ze sponzorských darů od firmy FABOK, pana Bohumila 
Cardy a paní Jitky Čapkové. „Klavírek“ Casio daroval nový majitel objektu Mrazíren firma 
UTP-Universal Transport Praha. Na pomůcky k činnostem, zařízení třídy, ale i na nutné 
doplnění zařízení školní kuchyně dal peníze zřizovatel – obec Mochov – rozhodnutím 
Zastupitelstva obce Mochov. 

Teď tedy máte o školce alespoň trochu informací. Asi ke konci února budou na informač-
ní tabuli u obecního úřadu a také na stránkách Mochova ve fotogalerii vyvěšeny fotky 
obou částí mateřské školy. A určitě Vás brzy pozveme ke skutečné návštěvě mateřské 
školy - při dnu otevřených dveří.

A kdo ve školce pracuje? V nové třídě, oddělení malých dětí, se o děti starají učitelky 
Lucie Čiháková (jezdí z Černošic) a Květuše Bezuchová. V původní školce, oddělení star-
ších dětí, připravují děti na školu učitelky Eva Krmenčíková a Miroslava Kverková (ředi-
telka). O úklid se v obou třídách stará školnice Alena Mužíková, která také pomáhá při 
převlékání dětí před a po pobytu na zahradě. V kuchyni vaří a o jídlo se stará kuchařka 
Marie Chrobáková (z Čelákovic), která je zároveň i vedoucí školní jídelny. Vařit jí pomáhá 
kuchařka Marie Nimsová (z Vyšehořovic), která také vydává jídlo v nové třídě mateřské 
školy a ve výdejně školy základní.

… ještě dodatek pro ty, kteří si myslí, že se stavělo zbytečně, že tak hodně dětí bude 
jen několik let. Nestavělo se zbytečně. Ministerstvo školství zpracovalo materiál pro sys-
témové řešení denní péče o děti do zahájení povinné školní docházky. Vláda na svém 
jednání v lednu 2010 vybrala jako nejvhodnější řešení možnost zařazování dětí do ma-
teřských škol již od dvou let. Do konce roku 2010 měla být zpracována analýza právní, so-
ciální i ekonomická a výsledek opět předložen vládě. A na rozhodnutí vlády tedy je, jaký 
způsob řešení situace péče o děti do tří let věku zvolí. Takže až bude klesat počet malých 
dětí v Mochově - stejně jako v dalších obcích, bude už zákonem určena další možnost, jak 
školky využít, aby už nebyly rušeny jako před lety.

 Miroslava Kverková, ředitelka

ZdRavotní koutek
ZdrAvá výživA – bioprodukty

tyto termíny se v poslední době skloňují ve všech pádech a dnes si zopakuje-
me co vlasně jsou bioprodukty a biopotraviny.

Všichni chceme pečovat o své zdraví, snažíme se zdravě jíst, konzumovat hodně ovoce, 
zeleniny, celozrnné výrobky, pomalu se objevují v jídelníčcích i luštěniny. A také jsme 
si zvykli sledovat, co potraviny obsahují nebo odkud jsou dovezeny zeleninové a ovoc-
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né produkty, za jakých podmínek byly zpracovány. Biopotraviny jsou výrobky vyrobené 
z tzv. bioproduků, které produkují speciální farmy, kde je kontrolované ekologické ze-
mědělství. Takové farmy dbají na jiný způsob hospodaření, kde je na prvém místě vztah 
k přírodě, k půdě, k rostlinám a zvířectvu. Takové farmy nepoužívají umělá hnojiva, po-
střiky a další chemické látky. Mají zdravé chovy bez použití hormonálních přípravků.

Biopotraviny se vyznačují vysokou kvalitou jednotlivých komponentů, výraznou chutí 
a vůní, dobrou trvanlivostí, při jejich výrobě se používají pouze povolené chemické látky 
z přírodních surovin nebo se mohou přidávat látky v přírodě běžné.

Pravé BIOpotraviny se na obalech označují grafi ckým znakem BIO s nápisem “Produkt 
ekologického zemědělství“. Dále ekologické potraviny musí obsahovat identifi kační kód 
konrolního orgánu - CZ-KEZ, což znamená Kontrola Ekologického Zemědělství.

Kde se dají tyto produkty koupit. V obchodních řetězcích v Biokoutkách, na Farmářských 
trzích, hlavně v Praze, ale i menší města našeho regionu již mají plán tyto trhy pořádat. 
Mnohé domácnosti, ale bohužel ne všechny, dostaly domů letáky o možnosti nákupu 
biopotravin i v Mochově. Ti, kteří mají přístup na internet, si jistě tuto stránku našli na ad-
rese - www.mlekozfarmy.cz , kde najdete i rozpis zastávek bučícího a zvonícího auta na 4 
lokalitách Mochova s prodejem čerstvého mléka, jogurtu a různých druhů sýrů.

Méko bylo vynikající, jogurt lahodný a věřím, že i sýry budou všem chutnat.

O dalších novinkách pro větší komfort občanů Vás budeme průběžně informovat.

Dobrou chuť přeje Váš praktický lékař MUDr. Vlastimila Stará

žádost českÉho
čeRvenÉho kříže:

Prosíme občany, kteří jsou zdraví a jsou ve věku od 18 do 60 let, zdali by 
byli ochotni darovat krev. Přihlaste se prosím v ordinaci v Mochově, kde 
mám bližší informace. Pokud najdeme mezi sebou 30 ochotných občanů 
darovat krev Transfusní služba přijede do Mochova, pokud bude menší 
počet lidí, odběr se bude konat v Čelákovicích nebo v Kounicích.

Každému, byť i jedinému člověku, děkuji.
MUDr. Vlastimila Stará
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Zajímavosti občanů mochova
vyprávění pAnA MráčkA Z cest po usA

Před dvěma léty vyšlo v Mochovském zpravodaji mé vyprávění o cestě starého 
dědka až na Haway. Asi to mělo dobrý ohlas, protože jsem byl požádán o zážitky 
z mé další cesty po USA. Nezdá se mi, že můj další výlet by byl stejně zajímavý, 
ale přesto se o nějaké postřehy se čtenáři podělím.

Začnu z jiného konce. Syn Jirka byl pozván k odběru krve do transfuzní stanice a vzal mě 
s sebou. Posadil jsem se u jednoho stolku, které sloužily dárcům jako čekárna na odběr 
a po odběru zase k malému osvěžení. Káva, čaj, sodovka, nějaké sušenky, tedy nic moc. 
Za odběr krve tady dostanete jenom tohle. Krev dáváte zdarma, ale za to si tu kontroluje-
te své zdraví na moderních rozborech vaší krve. Dáte-li se potetovat, máte smůlu, budete 
muset dlouho čekat než přístroje zjistí, že jste schopen krev dávat. To se týká i moderních 
vpichů různých kovových ozdob do kůže.

Jen jsem se posadil, už mi přinesli kávu, sodovku i tu sušenku. Namítal jsem, že nejdu dá-
vat krev a že od starého dědka by jí ani možná ani nechtěli. Jeden dárce, který krev právě 
daroval, si sedl proti mně. A já, jako starý upovídaný dědek s ním hned začal diskutovat. 
Omluvil jsem se mu za mou mizernou angličtinu. Když jsem prozradil, odkud pocházím, 
začal se vyptávat na naše poměry. Četl někde, že u nás se musí doktorovi platit zvýšený 
poplatek 30 Kč. Začali jsme se bavit a za malou chvíli už kolem nás byl malý hlouček dár-
ců příchozích i odcházejících a já byl v ohni otázek. Američani jsou stejně zvědaví jako 
my, a tak jsme se stále měli o čem bavit. Nakonec se k hloučku připojil už i můj syn, který 
všechno dobře slyšel při odběru, doplnil moje neúplné nebo nepřesné informace. Přišla 
k nám sama paní vedoucí střediska, která se se mnou a s Jirkou nechala fotografovat. 
Při jeho dalším odběru si ho pamatovala a nechala mě pozdravovat. Myslím, že jsem tam 
naší zemi žádnou ostudu neudělal.

Ptali se, co se mi v USA líbí a co ne. Odpovídal jsem popravdě, co si myslím.Líbí se mi, že 
tu máte spoustu obchodů, obchodních domů a obrovských nákupních středisek, kde 
můžete koupit vše, co potřebujete. Každý obchodní dům má obrovské oddělení farma-
ceutických výrobků, které prodávají akademicky vzdělaní prodavači. Statisíce různých 
lahviček, krabiček, tub, sáčků, dóz a kelímků s různými pilulkami, mastmi, sirupy, čaji, 
prostě všechno, co vám může vyléčit každou nemoc. Myslíte si, bože, vědět tak, co by mi 
opravdu pomohlo. Ale marně tam sháníte arnikovou mast, nebo nedostanete borovou 
vodu ( konečně u nás taky ne), protože je levná, a tak jí dají jiné jméno a prodávají za dra-
hý peníz ( jako u nás). Arnikovou mast jsme objevili v zapadlé uličce v malém krámku. 
Měli jich asi pět.

Nelíbí se mi: Denver bylo kdysi vyhlášené středisko hrnčířského řemesla. I dnes sice mů-
žete koupit v různých obchodech spoustu různých kameninových hrnků, džbánků a růz-
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ných suvenýrů s nápisem „Pozdrav z Denveru“, ale má to jednu vadu – na dně je nápis 
„MADE IN CHINA“. Budete snad takové suvenýry přivážet vašim přátelům v Česku?

Totéž vás čeká při nákupu amerických kalendářů. Snad tisíce různých kalendářů najdete 
ve speciálních megaobchodech. Jsou tam krásy Ameriky, Itálie, Řecka, Turecka a všech 
možných částí světa, bohužel i kalendáře s prezidentem Obamou nebo jeho manželkou 
mají na zadní straně zlověstnou poznámku „MADE IN CHINA“ Při dlouhém hledání jsme 
našli jeden ne zrovna levný v Americe vytištěný černobílý kalendář s uměleckými fotka-
mi vrcholků Rocky Mountains. Díky za to!

O soudních případech si v USA můžete v novinách přečíst rozsudky, které byste si spletli 
s anekdotou. Sami Američané mě upozornili, že je u nich přemnoženo právníky, a že se 
téměř každý soudí, nebo je obviněn. Takže zde musíte být dobře pojištěn, abyste nebyl 
úplně ožebračen. Samozřejmě takové pojištění zdražuje a znesnadňuje veškerou činnost 
pro blaho národa. Například porody v nemocnicích jsou raději konány císařským řezem. 
Nikdo je tak nemůže zažalovat, že došlo k poškození potomka, což hrozí na té staré tisí-
cileté cestě příchodu na svět. Nehledě na soudní pře, ve kterých šlo dokonce o značné 
částky dolarů, kdy byl žalován a odsouzen tabákový koncern k fi nanční náhradě občan-
ce, která nevěděla, že rakovinu získala kouřením. Jiná paní vysoudila spoustu dolarů, 
když si vylila horkou kávu do klína. Od té doby vám všude pohárek s horkou kávou nasa-
dí do konusu z vlnité lepenky. Samozřejmě si to kafe také můžete vylít do klína, ale už je 
nemůžete žalovat. Možná že by místo lepenky byla levnější cedule, že vám na požádání 
dají do kávy kostku ledu.

Četl jsem další anekdotický příběh, kde si dva číňané zavedli prádelnu. Podnik fungo-
val do doby, než se jednomu zákazníkovi ztratily v prádelně kalhoty. Přestože náhradou 
nabízeli jedny, dvoje, patery nové, zákazník se obrátil na soud. Žádal odškodné 58 tisíc 
dolarů. Jestli byly protkány zlatem, tak je měl dát raději vyčistil klenotníkovi. Číňané si 
také najali advokáta a raději hned dva a soud vyhráli. Nemuseli platit 58 tisíc zákazníkovi, 
ale 100 tisíc advokátům za obhajobu. A bylo psáno, podnik se položil. Tato mánie zabíhá 
do takových podrobností, že i na některých zapalovačích máte upozornění, že se může 
něco zapálit, ačkoli jistě víte, že některý zapalovač jiskru nehodí ani náhodou.

Jirkův bývalý profesor vyprávěl o restauraci, kde se na dřevěnou podlahu odhazují slup-
ky z burských oříšků. Zajímal jsem se o to a on nás do takové podobné restaurace pozval. 
Byl to obrovský prostor rozdělený do několika oddělení a jedno sloužilo právě pro tuto 
možno říci zábavu. Na stolku, ke kterému jsme usedli, byla na talíři sůl a normální cibule, 
kde si moji společníci přiloženým nožem opravdu kus cibule odkrojili. Já se spíše zají-
mal o kbelíček, kde bylo zdarma pro hosty nejméně kilo neloupaných burských oříšků. 
I ostatní stolky byly takto vybaveny. Neříkám, že u všech stolů ty slupky házeli na zem. 
U některých ty buráky vůbec nekonzumovali, ale u některých stolů i v uličkách už jsem 
viděl plnou podlahu slupek.
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Objednali dva talíře místní speciality „kvetoucí cibule“. Uprostřed talíře seděla nějakým 
kulinářským způsobem usmažená velká hlavička cibule, jejíž roztřepené řezy posypané 
smaženou strouhankou čněly do výše jako květy jiřiny. Uprostřed hlavičky byla malá mis-
ka jako atol s chuťovkou. Jednotlivé řezy se braly rukou za strouhankové konce, lehce se 
vytáhly z hlavičky a máčely v mističce. Bašta!

Syn se vyptával na recept paní vedoucí, která procházela restaurací a věnovala se hos-
tům. Odpověděla tak obratně, že jsme se opravdu nic nedozvěděli. Zůstává nám proto 
úprava „kvetoucí cibule“ tajemstvím. Bylo to velice chutné. Moji společníci se věnovali 
obšírné akademické debatě, a tak si ani nevšimli, že značná část „kvetoucí cibule“ zmize-
la v mých útrobách. Obsluhující personál nám pak naservíroval tři velké poháry (téměř 
vázy) s Margaritou, což je druh Tequily s ledem, citronem, slámkou s bohatě posypaným 
okrajem poháru. Domníval jsem se, že je to cukr. Omyl! Byla to jemná sůl. Mělo to v sobě 
asi dost alkoholu, neboť moji společníci, kteří zde byli autem, po jednom poháru odmít-
li další. Zatímco já jsem si neváhal poručit další. Vydatně jsem se cpal oříšky z kyblíčku 
a slupky házel na podlahu. Spal jsem po Margaritě výborně, ale cibuli jsem cítil ještě dva 
dny. Jak to ale usmažit, to vám neporadím.

Miroslav Mraček

mochovský kotlík
V listopadu 2010 se pod názvem Mochovský kotlík konal již druhý ročník soutěže o nej-
lepší guláš. Sedmnáct kuchařů amatérů servírovalo svou specialitu u pana Bezuchy v ho-
telu Holiday. Soutěž musí mít svou porotu a ta letošní, sedmičlenná, byla složena jak 
z profesionálních kuchařů, tak i z laiků. Akce se jako host zúčastnil i Roman Skamene, 
který se zhostil i funkce moderátora při vyhlašování vítězů.

Soutěžící přivezli své guláše nejen z Mochova, ale i z Čelákovic, Prahy a Přerova nad La-
bem. Vítězný guláš byl ale mochovský. První místo si vyvařil Václav Junger, na druhém 
se umístila Simona Jandová a třetí příčku obsadil František Píša. Soutěž byla zpestřena 
i bohatou tombolou s krásnými cenami.

Láska prochází žaludkem a dobré jídlo nikdy neomrzí, a tak už se těšíme na další ročník, 
který se uskuteční na podzim roku 2011.

informace poskytla K. Bezuchová
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ohlÉdnutí Za RoZsvíceným 
stRomečkem

Tři králové už odešli, vánoční svátky jsou už zase dávnou minulostí a všední pracovní ži-
vot se už naplno rozjel v novém roce 2011. Při změně letopočtu se každý nejdříve ohléd-
ne a pak už hledí jen vpřed. Před vánočními svátky jsme se poprvé sešli my mochovští 
občané u rozsvícení společného vánočního stromu na náměstí. Ohlédneme-li se, uvidí-
me velkou účast a chuť být při něčem novém. Byla to zvědavost nebo vůně vánočního 

svařáku, co nás táhla na náměstí? Pro některé to byla ochota potěšit své spoluobčany 
a navodit jim sváteční atmosféru. Například roztomilými básničkami dětí z mateřské ško-
ly, něžnými vánočními písněmi školáků, nebo postavami svaté trojice a tří králů, které 
vyrobila skupinka mochováků pod vedením paní Ilony Liškové. K dokreslení vánoční at-
mosféry nemohly chybět ani drobnosti ve stáncích, ba ani pečené kaštany. A což teprve 
to svařené víno, či horká medovina a něco k zakousnutí. Nově nainstalovaný vypínač pak 
stiskl starosta Mochova, pan Ing. Marek a mochovské vánoce pod rozzářeným stromem 
mohly začít.

A teď otočíme hlavu vpřed a pohlédneme do vzdálenosti tří čtvrtin roku. Chceme se 
znouvu sejít? Co bude potřeba lépe zajistit? Co nového ukázat? Nové místo, větší bez-
pečnost, delší kulturní program, bohatší výzdobu, zářivější strom? Máme na to tři čtvrtě 
roku a spolu to zvládnem. Spolu – to jsme my – mochováci.
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spolky a sdRužení
MysLiveckÉ sdružení MocHov
Máme za sebou krásné bílé vánoce a přípitkem jsme přivítali příchod nového roku. Ke dni 
dvacátého vydání jsme opět o 3 měsíce starší. Ale co je hlavní, všichni bez újmy na zdraví. 
Toto je naše první příležitost, kdy vám můžeme popřát do roku 2011 pevné zdraví!
…a aby nás nikdo nehodil přes palubu, ani do starého železa…
…aby nám nikdy nezamrzl úsměv na rtu…
…abychom vždy měli tolik síly a nedělali se menšími, než jsme…
…a chytili za pačesy všechny šance, které nám rok 2011 přinese…
To vám, vážení spoluobčané, upřímně přejí všichni mochovští myslivci.

Jediná věc kterou můžeš dát a zároveň si jí ponechat, je dané slovo. 
Právě to slovo je vzájemná přednost našich myslivců.

V polovině ledna proběhla výroční schůze našeho MS Mochov a Honebního společen-
stva. Předseda MS Robert Nejedlý přednesl zprávu o činnosti za uplynulé období. Déle 
hovořil o velmi dobré spolupráci se zástupci HS. Za vynikající práci pro myslivost a za vel-
mi dobrou péči o zvěř v zimním období byli věcně odměněny tito naši členové: František 
Vraný za zhotovení několika mobilních krmelců na vlastní náklady a za obětavou péči 
o zvěř, Jan Huňař za nezištné poskytnutí dopravní techniky na rozvoz krmení zvěři a Ser-
gej Paplevko za výraznou pomoc při obstarávání krmiva. Touto cestou jim patří i veřejné 
poděkování za záslužnou práci pro zachování naší krásné myslivosti.

Úvod naší výroční schůze byl netradičně zahájen hrou na lesní roh, který provedl pan Zde-
něk Kučera z Čelákovic, náš dlouholetý přítel a vynikající myslivec. Účelem tohoto slavnost-
ního zahájení bylo to, jak má být prezentována myslivost v duchu vžitých mysliveckých 
tradic, které je nutné vrátit do našeho nového MS. Dále byla provedena i jednoduchá 
názorná ukázka, jak má být oficiálně přijímán do stavu mysliveckého nový právoplatný 
člen. Měli jsme v úmyslu v letošním lednu uspořádat náš první ples a na něm převézt 
zahajovací ceremoniál včetně pa-
sování nového myslivce do našich 
řad, ale vloudila se tam nějaká chy-
ba v pořadí konání plesu, tak výbor 
MS rozhodl zahajovací ples posu-
nout až na leden2012.

Během letošní zimy jsme opět vel-
mi intenzivně předkládali naší zvě-
ři veškeré potřebné krmivo, aby 
mohla snáze přežít již druhé ne-
vlídné zimní období.
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V sobotu 5. února 2011 se konal v kulturním domě v Čelákovicích myslivecký ples, který 
pořádal náš nadřízení orgán OV-ČMMJ. Plesu jsme se účastnili v hojném počtu v podsta-
tě celý náš výbor MS Mochov. Organizaci plesu měl na starosti náš hospodář Jiří Navrátil, 
jako předseda kulturní komise při OV-ČMMJ Praha-východ. Po všech stránkách byl ples 
námi hodnocen jako mimořádně úspěšný. Naše MS též přispělo věcnou cenou do velké 
tomboly. Další věcnou cenu věnoval Zdeněk Bureš za fi rmu BEAFA – Mochov.

Ještě se musím vrátit ke svátku dne dětí v červnu minulého roku. Jsem dlužen několika 
maminkám, které doprovázeli své ratolesti, odpověď na otázku: „Co je to za samotu ležící 
asi 1 km od Mochova směrem do Sedlčánek? Vídáme tam většinou myslivce, ten objekt 
vám patří?“ Krátce řečeno: „Ano patří myslivcům.“ A tady je vše, co se mi podařilo zjistit 
o historii oné samoty. Věřím, že tato informace bude zajímat i ostatní naše občany.

Objekt je po staletí nazýván „cucovna“ po prvním majiteli, kterým byl pan Cúc. Dokon-
ce je tak i pojmenován v některých současných mapách, dnes je toto pojmenování úpl-
ně vžité. Tato samota leží v katastru naší obce a je evidována pod číslem popisným 50. 
Curriculum vitae tohoto objektu: „Tato samota severozápadně od Mochova uprostřed 
luk a na pokraji lesa u cesty k Císařské Kuchyni ležící, byla původně obydlena hlídačem 
„podvinického rybníka“, mnohem později asi roku 1785 ji odkoupil od vrchnosti pan Cúc, 
člen polabské rybářské rodiny Cúců, po němž se dosud samota nazývá. Na mapách však 
Srncov, nebo Nouzov pojmenována. Nedaleko odtud stával též mlýn v časech, kdy místo 
luk zde ještě byly rybníky. O jeden z rybníků, tak zvaný Podvinický, vedena „od dávných 
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časů“ pře mezi městskou obcí Čelákovice a panstvím Kounickým. Celá pře ukončena byla 
1796 tím, že čelákovičtí obdrželi za náhradu 30 měřic pastvin u lesa Pardusova ležících. 
První záznam o této samotě jest v posledních gruntovních knihách při Okresním soudu 
V Českém Brodě: R.1851 vlastnil samotu Jan Srnec, r.1857 vzata do ½ manželka Marie 
Srncová, r.1885 vlastnil samotu Jan Srnec – syn, r.1890 vzata do ½ snacha Marie Srncová. 
R.1893 26. února v 9 ½ večer vypukl požár a vyhořelo domovní stavení, stodola a stáj. 
R.1920 vlastnil samotu Jan Srnec – vnuk, r.1920 vzata do ½ manželka Anastazie Srncová. 
R.1925 koupil samotu Václav Bílek. R.1926 vzata do ½ Anna Bílková. R.1944 úmrtím Vác-
lava Bílka přišla samota do vlastnictví Anně Bílkové 9/12, Josefu Bílkovi 1/12, Františku 
Bílkovi 1/12, Stanislavu Bílkovi 1/12, Antonínu Bílkovi 1/12, Antonínu Stárkovi 1/12, Marii 
Růžičkové 1/32, Anně Mazurové 1/32. R.1944 bylo při samotě polí 3ha 98a, 5a zahrad, 2a 
pastvin, 6a zastavěné plochy = 4,11ha. R.1947 vlastnila samotu Anna Bílková, která se 
později odstěhovala do Sedlčánek.“

Od roku 1965 vlastní samotu „Cucovnu“ Myslivecké sdružení Čelákovice, které vzniklo 
v r.1963 sloučením mysliveckých jednot Mochov, Sedlčánky, Čelákovice.

Po roce 1948 docházelo postupně k neodvratné katastrofě v neprospěch drobné polní 
zvěře, kdy byly rozorávány meze mezi malými políčky a uspořádány do velkých lánů včet-
ně likvidace remízků. Pícniny, zelené krmivo pro hospodářská zvířata, které se v jarních 
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měsících sklízelo mechanickými sekačkami z plochy i několika hektarů v kuse, ve kte-
rých již byli zahnízděné bažantí slepičky, během sečby byly často i usmrceny nebo měly 
štěstí, že včas odlétly a život si uchovaly, ale na obnažená hnízda se už nikdy nevrátily. 
Pomocí loveckých psů jsme opuštěná hnízda vyhledávali a vajíčka jsme nosili do primi-
tivních líhní, které měli doma někteří naši myslivci nebo jsme je podsouvali pod sedící 
domácí slepice. Vajíček bylo stovky, ale kam s nimi! Uspěšnost líhnutí ze sebraných vajec 
byla pramalá jen asi 30 - 40%. Scházel nám vhodný objekt pro lihnutí a odchov o vět-
ší kapacitě. Naskytla se nám možnost odkoupit objekt samoty Cucovna, který byl ale 
totálně zchátralý. Ihned po zakoupení byl vyhotoven stavební projekt na rekonstrukci 
s příslušnou dokumentací pro myslivecké využití celého objektu. Zavedli jsme elektřinu, 
koupili líhně o vyšší kapacitě a instalovali je do obytné budovy, časem jsme byli schopni 
odchovat 1000 až 1500 bažantů. Během již běžícího odchovu bažantů, byla ze stodoly 
vybudována společenská místnost a tím odpadlo schůzování po restauracích. Později 
byl i špejchar přebudován na kompletně vybavenou kuchyň. Koncem sedmdesátých let 
došlo k demolici původní obytné budovy, která byla nahrazena novou, modernějšího 
typu. Snažili jsme se přírodě pomoci, jak to jen šlo, ale situace se pro náročnost obslu-
hy chovu a stále se zhoršujících podmínek, jak zemědělských tak ekonomických, včetně 
velkého úbytku bažantů z přírody, velmi komplikovala. Původní poslání tohoto projektu 
pozvolna vyhasínalo a koncem osmdesátých let zhaslo úplně. Dnes tato samota slouží 
pouze k pořádání schůzí a společenských akcí nebo k akcím kynologickým, občas bývá 
i pronajímána ke konání svatebních nebo příležitostních hostin atd. 

Čas na nikoho nepočká, vnímejme proto každý okamžik, který nám ještě v ži-
votě zbývá, protože má nesmírnou cenu. Podělme se o něj s milými lidmi a jeho 
cena se ještě znásobí!

Co nás ještě bude zajímat i jako řidiče? Jaké překvapení můžeme někdy očekávat na sil-
nici Čelákovice - Mochov, která prochází katastrem Mochova?

To je tak, když člověk v mnoha případech zpochybní věc dávno vymyšlenou a po stale-
tí vyzkoušenou našimi předky. Někteří lidé, když dostanou příležitost rozhodovat, byť 
jsou ověnčeni různými diplomy vysokého učení v oblasti meliorací, tak dokáží napáchat 
spoustu chyb, které následně drtí šedou kůru mozkovou lidem, které příroda obdařila 
uměním logicky myslet. Když se rozdovádějí živly a snesou na povrch země větší množ-
ství deště, než je půda schopna vsáknout, nebo v zimním období přijde náhlá obleva, tak 
se stane co? Že když jedeme autem do Čelákovic, tak vjedeme po 100m od křižovatky 
do velké louže u krajnice až 40cm hluboké, která přetéká přes silnici. Po dalších 200m 
nás čeká druhá louže o stejných parametrech jako ta první a obě s přerušeným spádem 
do pole před Cucuvnou. Vjetím do takového množství vody větší rychlostí tak může dojít 
i k „vyhození“ automobilu z vozovky (dle § nepřizpůsobení jízdy…). Někdo, kdo rozho-
doval, asi zapomněl, že také existuje nějaká gravitace! Kam se má tak velké množství 
vody ztékající ze spádu polí a stráně Pardusova asi podít? Vypařit? Když příkopy podél 
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silnice nikam nevedou, jak asi mají posloužit jako trativod!? V těchto dvou kritických mís-
tech byly pod vozovkou kdysi drenáže, které zub času vyřadil z provozu, následkem pod-
máčení se i vozovka propadla.

Až budete krátce za objektem správy silnic, tak se koukněte vpravo směrem k Cucov-
ně, v té přímce uprostřed pole v nejnižším bodě začínala strouha, kdysi výpusť z Pod-
vinického rybníka, po jeho zrušení majitelé okolních pozemků strouhu zachovali jako 
sběrnou (meliorační) přebytečné vody. Tato strouha byla koncem padesátých let míst-
ním JZD zasypána v délce cca 200m až k jejímu prvnímu přemostění polní cestou, která 
vede od silnice Mochov – Sedlčánky až k čelákovickému hřbitovu. Následkem toho se 
před můstkem tvoří velká louže někdy až 1/2ha a co bylo na tomto místě zaseto uhyne. 
Za přemostěním plní svůj účel dodnes, pokračuje až k jiřinskému přívozu, kde se vlévá 
neuvěřitelně čistá do Labe. Cestou je ještě 2x přemostěna. Význam strouhy je ten, že svá-
dí spádově přebytečnou vodu z přilehlých polí. Na tuto meliorační chybu jsme jako mys-
livci zemědělce několikrát upozorňovali, hlavně při jarních deštivých měsících, kdy se 
tam kumulovala voda, kde již byli zahnízdění bažanti, a byli je nuceni nenávratně opustit. 
Jako chlapci akvaristé, jsme do té již neexistující strouhy chodili na vodní rostlinky hodící 
se do akvária a hlavně lovit překrásně zbarvené čolky, kteří z naší okolní přírody úplně 
vymizeli díky chemizaci a způsobu hospodaření. 

Průměrná hloubka strouhy od jejího začátku k prvnímu přemostění byla 1,5m a bylo v ní 
místy 40 až 50cm průhledné vody jako sklo. Za můstkem pozvolna klesá až do hloubky 
2,5m. Ale co bylo nejkrásnější? Že její břehy stejně jako břehy potoka Výmoly, byly porost-
lé velkými koláči pronikavě vonících poslů jara fialkami. Existenci této zasypané strouhy 
mohu doložit i mapou, kde je zakreslena. A to je vše, co souvisí z usedlostí Cucovna.

naše moto: naučil jsem se, že každý koho potkáš, si zaslouží být pozdravený úsmě-
vem… naučil jsem se, že úsměv je nejlepší způsob, jak vylepšit svůj vzhled…

Myslivosti a naší přírodě ZDAR!  Kulturní referent MS Karel Nejedlý

spolky a sdRužení
těLocvičná JednotA sokoL MocHov

Mikulášská nadílka

Ani kulatý rok 2010 nebyl výjimkou v našem setkání s předvánočními tradicemi. Rozdá-
vání dárků svatým Mikulášem předcházelo sobotní odpoledne 4. prosince, kdy jsme si 
s dětmi hráli uvnitř sálu na zimu, která byla všude venku okolo sokolovny. Sněhová nadíl-
ka nám tento rok přála docela brzo i v Mochově. Ale pro zimní pohádku jsme potřebovali 
dostat sníh i do sálu sokolovny. A tak šikovné mochovské dětičky namalovaly krásné 
vločky a zasněžily jimi stromečky i domeček. Dokonce zkoulovaly papírovými koulemi 
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i sněhuláka, který nás navštívil. Zimu jsme si vyrobili, ale k vánočním svátkům patří i vo-
ňavé drobnosti, které krášlí to domácí teplo, co nás vítá z koulovačky. A tak za pomoci 
rodičů děti vytvořily z jablíček a pomerančů voňavé svícínky pro svoje maminky.

 

A ještě jednu symboliku jsme nabídli těm, kterým to pálí. Z malých papírových řetízků 
jsme spojili jeden dlouhý společný řetěz a spolu ho roztáhli okolo sálu sokolovny. A věř-
te, že našel ulatnění i po skončení nadílkového odpoledne. Přes svátky zdobil jednu míst-
nost dětského studia Animáček 200 km od Mochova. A také věřte, že velice zaujal jeho 
dvouleté návštěvníky. Třeba by to mohla být inspirace k tomu, jak se dá nezištně udělat 
radost někomu, kdo vás třeba ani nezná, ale ocení to.
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K dokreslení vánoční atmosféry už zbylo jen vyprávění pohádky, o kterou se postaral 
spokojený sněhulák, a pak už se blížily velké koše s dárky. Kdyby neměl Mikuláš okolo 
sebe tolik čertích pomocníků, snad by je sám ani neunesl. Každé obdarované dítě hezky 
poděkovalo za svůj dárek a připojilo tradičně básničku nebo písničku.

Hromadně ale připojujeme ještě poděkování za taneční dárek od děvčat z oddílu Juni-
oraerobik, které nás pod vedením Květy Bezuchové potěšily dvěma sestavami, jednou 
aerobikovou a druhou ve stylu Hip Hop. Další dárek nám přivezla skupina Countrytance 
ze Všetat se svou vedoucí paní Šindelářovou – dva veselé tanečky ve stylu county.

Snad se nám zase podařilo o rok odsunout to riziko zapomnění tradic, ve kterých si lidé 
dávají svůj čas, svou pozornost a vzájemné porozumění.

Zkusíme to i v roce 2011?

Zorka Chocholoušová

oddíL kopAnÉ

Podzimní část ročníku skončila pro obě naše mužstva dobře.

A-mužstvo: 7 výher, 1 remíza a 5 porážek, skóre 26 : 25 a zisk 22 bodů znamenaly 5. místo 
v tabulce. Střelci: 8 – Zapletal, 5 – Duchoslav, 2 – Douda, Kostyshyn, Trval, Dušek, 1 – Do-
ležal, Mourek, Kosmák, Lánský, Oborník.
B-mužstvo: 6 výher, 4 remízy a 4 porážky, skóre 25 : 22 a zisk 22 bodů stačilo na 6. místo 
v tabulce. Střelci: 8 – Flasar, 6 – Kohout, 5 – Šturma J., 2 – Gaži, 1 – Moravec J., Kučera J., 
Lánský, Knotek.
Do jarní části nastoupí A-mužstvo opět s několika změnami jak na místě trenéra, tak i 
v hráčském kádru. Skončil trenér Svoboda a nahradil ho Petr Urbánek. Změny v kádru 
jsou zatím v jednání.
B-mužstvo by mělo zůstat beze změn.
Jarní část  ročníku začíná poslední víkend v březnu. Zde je rozpis zápasů:

A-mužstvo:

14. kolo   Mochov A : Kostelec n.Č.l. Ne 26.3.2011  15.00 hod.
15. kolo   Brázdim A : Mochov A  So 2.4.2011    16.30 hod.
16. kolo   Mochov A : Úvaly B  Ne 10.4.2011  16.30 hod.
17. kolo   Radonice : Mochov A  So 16.4.2011  17.00 hod.
18. kolo   Mochov A : Stříbrná Skalice Ne 24.4.2011  17.00 hod.
19. kolo   Měšice A : Mochov A  So 30.4.2011  17.00 hod.
20. kolo   Mochov A : Vyšehořovice Ne 8.5.2011    17.00 hod.
21. kolo   Mochov A : Pacov A  Ne 15.5.2011  17.00 hod.
22. kolo   Vyžlovka : Mochov A  So 21.5.2011  17.00 hod.
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23. kolo   Mochov A : Kunice B  Ne 29.5.2011  17.00 hod.
24. kolo   Mukařov : Mochov A  So 4.6.2011    17.00 hod.
25. kolo   Mochov A : Sibřina A  Ne 12.6.2011  17.00 hod.
26. kolo   V.Popovice : Mochov A  So 18.6.2011  17.00 hod.

B-mužstvo:

16. kolo   Mochov B : Toušeň B  So 26.3.2011  15.00 hod.
17. kolo   Řež A : Mochov B  So 2.4.2011    16.30 hod.
18. kolo   Mochov B : Doubek  So 9.4.2011    16.30 hod.
19. kolo   Babice : Mochov B  Ne 17.4.2011  17.00 hod.
20. kolo   Mochov B : Přišimasy  So 23.4.2011  17.00 hod.
21. kolo   Čestlice : Mochov B  Ne 1.5.2011    17.00 hod.
29. kolo   Mochov B : Škvorec B  Čt 5.5.2011    17.30 hod.
22. kolo   Mochov B : Radošovice B So 7.5.2011    17.00 hod.
23. kolo   Mochov B -  volno
24. kolo   Nehvizdy B: Mochov B  Ne 22.5.2011  17.00 hod.
25. kolo   Mochov B : Doubravčice  So 28.5.2011  17.00 hod.
30. kolo   Pacov B : Mochov B  Čt 2.6.2011    17.30 hod.
26. kolo   Šestajovice: Mochov B  Ne 5.6.2011    17.00 hod.
27. kolo   Mochov B : Křenice  So 11.6.2011  17.00 hod.
28. kolo   Sibřina B : Mochov B  Ne 19.6.2011  17.00 hod.

V. Moravec – sekretář FO

oddíL LedníHo HokeJe
Hokejisté HC Sokol Mochov vstupovali do nového ročníku Poděbradského poháru 
2010 – 2011 po úspěšné sezóně 2009 – 2010, kdy jim takřka o prsa unikl titul Poděbrad-
ské ligy, který nakonec vyhrál nováček soutěže HC Tsunami Nymburk, s cílem minimálně 
obhájit celkově druhé místo.
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Na tento historicky nejlepší výsledek HC Sokol Mochov jsme chtěli navázat ve stejném 
hráčském složení jako loni. Již na začátku se však ukázalo, že to tak asi nebude. Do ho-
kejového důchodu odešli kapitán Tonda Poslušný (51 let) a Venca Vlasák (50 let). Nejvíce 
však mrzí odchod Radima Semanca, tvůrce hry, a jeho parťáka z útoku Martina Waita. Tím 
pádem nastoupilo mužstvo do soutěže značně oslabené, neboť se za tyto hráče nepoda-
řilo zatím najít adekvátní náhradu. Momentálně se mužstvo stabilizuje. Tomu odpovídají 
výsledky i umístění v tabulce - zatím 5. místo. Cílem do druhé půlky sezóny je pokusit se 
opět probojovat na medailové příčky.

Sportu zdar a hokeji zvlášť. za hokejisty Jan Just

oddíL vŠestrAnnosti
Oddíl všestrannosti zajišťuje i ve školním roce 2010 – 2011 zájmové cvičení pro několik 
generací. V pondělí od 20.00 hodin si mohou starší ženy pod vedením Míly Valáškové 
protáhnout tělo při cvičení na velkých míčích. V úterý od 17.00 hodin se ve školní tělo-
cvičně scházejí rodiče s předškolními dětmi a od 18.00 hodin pak cvičí mladší i starší žá-
kyně v oddílu Junioraerobik se svými cvičitelkami Alenou Tichou a Květou Bezuchovou, 
která předcvičuje i aerobik ve čtvrtek od 20.00 hodin pro zájemce z řad mužů, doplněné 
ale i dívkami.

Od 16. listopadu 2010 jsme zajistili na každé úterý od 20.00 hodin i profesionální lektor-
ku Helenu Liškovou pro cvičení „ZUMBA“. Rytmus latinsko-amerických tanců přilákal již 
hodně žen k tomuto stylu cvičení, kombinujícího prvky aerobiku a tance. Během jede-
nácti cvičebních hodin jsme přivítali na sedmdesát žen, a i když nechodí pravidelně, vždy 
se naplní tělocvična průměrně 27 cvičenkami. I věkové složení je pestré, což dosvědčují 
ročníky v rozsahu 1956 až 2002. Kdo rád tancuje a nemá k tomu příležitost, je pro něj 
ZUMBA tou správnou nabídkou. Neváhejte a přijďte se přesvědčit.

za TJ SOKOL zve Zorka Chocholoušová

pLes sportovcŮ
Sobotní večer 12. února 2011 potěšil tancechtivé občany Mochova. V sokolovně se 
od 20.00 hodin konal druhým rokem Ples sportovců. Nejen k tanci hrála čelákovická hu-
dební skupina Dekameron. Oproti loňskému roku mohlo získat vstupenky více lidí, ne-
boť jednota zprovoznila zatím nevyužívaný balkon a rozšířila tak počet míst k sezení. Plný 
sál (a hlavně plný parket) pak byl důkazem zájmu o tento druh zábavy. Ještě větší zájem 
byl o lístky do tomboly.

Za její pestrost děkuje Tělocvičná jednota Sokol Mochov těmto sponzorům: Obecní úřad 
Mochov, Karel Šafr, Petr Mann, Libor Bezucha, Racing Sport, firma FABOK, firma JOKEY 
Praha CZ, manželé Liškovi, Markéta Straková, Helena Lišková, Jana Mourková a rodina 
Boumových.
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MocHov – Místo pro život, o.s.

KOKOSY v Mochově

Kokosy, aneb „Kolínský komorní symfoňák“ se svým pěveckým sborem představí 
v Mochově známé melodie ve vlastní specifi cké úpravě plné humoru, překvapení, ale 
i vysoké hudební profesionality.

To vše Vás čeká v Mochovské sokolovně 15. 4. 2011 od 18.00 hodin. Tato první vlaštovka 
z plánovaných kulturních akcí, které pro Vás sdružení Mochov – místo pro život, o. s. chys-
tá, navazuje na úspěšnou akci „zpívání v kostele“. Chceme pozvednout úroveň kulturních 
akcí konaných v naší obci. Neváhejte a přijďte si vychutnat kvalitní kulturní zážitek pár 
kroků od Vašeho domova.

reZervuJte si vstupenky 
Již dnes:

•		U	Lišků	–	centrum	
levného nákupu Mochov

•		Vinotéka	u	zámku	
Brandýs nad Labem

VíCE INFORMACí NA: 
www.mochovmistoprozivot.cz

MAŠKARNÍ PLES

Zveme vás na druhý ročník maškarního plesu v Mochově. Maškarní se koná v sobotu 
19. 3. 2011 od 20:00 hod. Nová kapela BONASAX, TOMBOLA a doprovodný program.

REZERVACE / VSTUPENKY k dostání: U Lišků – centrum levného nákupu Mochov 

v MocHově

15. 4. 2011

kokosy
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SPOLEČNÉ ZPÍVÁNÍ VÁNOČNÍCH 
KOLED A PÍSNIČEK 

26. 12. 2010 jsme si společně s našimi 
dětmi a nejbližšími zazpívali několik 
vánočních koled a dětských písni-
ček. Podařilo se nám tak zrealizovat 
nápad, který jsme dali dohromady 
několik dnů před štědrým dnem 
s Vláďou Rackem. Maruška Šteflová 
domluvila s panem farářem Richar-
dem Scheuchem zapůjčení kostela 
a Martin Löser připravil moc pěkné 
plakáty a pozvánky. Byla to úžas-
ná příležitost v krásném čase a mys-
lím, že všech přibližně 60 účastníků 
si zpívání opravdu užilo a děti byly 
nadšené. Taky proto, že moje neteře 
Alice a Lucka svým profesionálním 
pěveckým doprovodem rozhodně 
neudělaly ostudu svému domov-
skému sboru Jitro z Hradce Králové. 
Vánoce jsou za námi, ale na krásné 
chvíle se dá vzpomínat kdykoli. Vě-
řím, že se nám podařilo zahájit další 
pěknou tradici v Mochově.

Milan Ptáčník

ZASTUPITELSKÉ DNY

Máte otázky na zastupitele nebo podněty k projednání na zastupitelstvu? 
Využijte proto zastupitelské dny, kdy jsme vám vždy k dispozici pravidelně první středu 
v měsíci od 18:00 do 19:00 hod. v prostorách obecního úřadu, mimo termín zasedání 
zastupitelstva.

•			Snažíte	se	něco	prosadit	na	zastupitelstvu	a	dlouhodobě	se	Vám	nedaří	záležitost	vyřešit?
•			Máte	dojem,	že	Vaše	záležitost	vyžaduje	detailnější	vysvětlení	a	na	zastupitelstvu	pro	

to není vždy prostor nebo atmosféra?
•		Nabízíme	Vám	proto	tuto	možnost	mimo	úřední	hodiny	a	schůze	zastupitelstva	tak,	

aby byl čas se seznámit s problémem podrobněji a lépe něž na jednání zastupitelstva.

Příští termín je 2. 3. 2011 v 18:00 hod.

Jan Turek

v MocHově
kokosy
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mochovský cestopis
V minulém mochovském cestopise jsme pomyslně prošli brankou k historii kostela sva-
tého Bartoloměje. Kdo si byl v předvánočním čase v kostele zazpívat, prošel i tou skuteč-
nou. Než vstoupil dovnitř, mohl se rozhlédnout po prostranství okolo kostela. Dnes ho 
zdobí zastřižený trávník, ale kdysi tu býval hřbitov. A protože i hřbitovy uchovávají kus 
historie Mochova, projdeme se okolo zdi a nahlédneme i do písemností kroniky.

Při hradební zdi starého kostela stála na straně západní kostnice velikosti 4 x 4m.Vchod 
do ní byl ze hřbitova. Hřbitůvek nebyl velký, nestačil obzvláště v době morové epidemie, 
která stihla Mochov několikrát. Při vykopávkách byly v hrobech nalezeny až 3 mrtvoly 
na sobě. Vykopané kosti byly ukládány do kostnice, jejíž podlaha byla podsklepena. Dle 
zápisů a zachovalých náhrobních kamenů pohřbívali do Mochova ze Sedlčánek i Přerova 
v XVI. a XVII. století, kdy farní kostel v Přerově dosud nebyl.

Vchod na hřbitov na straně polední nese letopočet r. 1777, snad hradební zeď v ten čas 
postavena, aneb opravena. Hroby byly nalezeny i na svahu návrší na straně východní v mís-
tech mezi schody a vedlejší cestou, i v místech, co stojí dřevěná zvonička. Z toho lze soudit, 
že hřbitov byl i na tomto východním svahu, aneb v dobách epidemií nestačil a pochovává-
no bylo i mimo ohradní zeď. Či snad byla to místa odpočinku sebevrahů a jinověrců? O tom 
dosud nenalezeno záznamů. Na starý hřbitov se přestalo pohřbívat r. 1896.

Kostnice věkem sešlá byla r. 1905 rozbořená, 
podsklepení kostí vyplněné zasypáno zemí 
a později r. 1935 obezděno kamenným zdivem, 
aby ostatky mochovských občanů byly pietně 
uloženy. Neb před tím smutným zjevem bývalo, 
že lebky a hnáty povalovaly se po stranách návr-
ší. Uvnitř v hradebním zdivu hřbitova na straně 
severovýchodním byl výklenek, kde se rozdělá-
val oheň na vypalování hmoždířů při slavnosti 
„Božího těla“ a podobně. Ve zdivu kostelním při 
pravé straně u vchodu umístěn jest náhrobní 
kámen s tímto nápisem: „L.P. 1785 DNE 5.AP-
RILIS USNUL W PANU SLOWUTNI MUŽ IKNA-
CIUS FOGTIK ŘEMESLA KAMENICKEHO WEKU 
SWEHO MAGE 60 LET ZDE PŘI TOMTO CHRA-
MU PANE ODPOCIWA RADOSTNÉHO ZMRTWIH 
WSTANI OCKAWA“. Další staré náhrobní kameny 
zazděny jsou ve zdi ohradní na straně západní: 
„USNUL W PANU BARTOLOMNI SALAMANEK 
DNE 20. MAI LETA 1752 RADOSTNÉHO …“
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Cesty v terénu a cesty po listech kronik mají větší kouzlo, když se spojí. Zkuste si ověřit, 
nakolik zůstalo v terénu, co bylo napsáno do kronik. Náhrobní kámen, jenž zdobí předsíň 
před vchodem do chrámu, jsme vám ukázali již v minulém zpravodaji. Připojíme i do-
větek z kroniky: „V předsíni zazděn jest do levé stěny náhrobní kámen Václava Přerosta 
Klatovského, staršího sládka Přerovského (+1603) a dcery jeho Lidmily. Na kameni jsou 
podoby obou zesnulých vytesány.“

Kronika se zmiňuje i o zajímavých náhrobních kamenech uvnitř kostela. „Pod kazatelnou 
pod kostelními lavicemi jest ve dlažbě náhrobní kámen Matouše Borty, písaře důchod-
ního z Přerova (+1591) s českým nápisem a tímto veršováním: „V ten den posledního 
soudu, když anděl zatroubí v troubu řka: Vstaňte mrtví z hrobu svého, před soudce spra-
vedlivého, s počtem shotoveni jsouce, skutky své s sebou nesouce, potká vás odplata 
hojná, věky věkův nevýmluvná.“ Kruchta byla r. 1868 nově sklenuta. (Dle Dr. Ant. Podlahy: 
Památná místa král. Českého r.1907). Před hlavním oltářem leží dva náhrobní kameny se 
stejnými na pohled znaky, ale ani těch, ani nápisů není více znáti. Třetí kámen podobný 
vzat prý odtud a upotřebeno ho do zdi hřbitovní.“

I poslední cesta člověka podléhá kultuře a zvykům společnosti a jak se mění doba, mění 
se i pohřební obřad. Jedno má ale společné, vždy závisí na movitosti pozůstalých. A tak 
posuďte, jak může šedesát let starý zápis v kronice připomínat dnešek.

Tak okázalé pohřby jako jsou nyní, přímo pompou kypící, za vyhrávání hudby, hlaholu 
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zvonů, za doprovodu kněží, zpěváků, rakev v záplavě věnců, kytic, tak že v pohřebním voze 
není ji ani vidět, při minimálním nákladu desetitisíc, nebožtík v této pompě vezen přes 
celý Mochov, ač jeho byt byl u hřbitova, tehdá když se psal rok 1880, nebývalo. Pamětníci 
vypráví: Zemřel-li prostý člověk ať dělník či řemeslník, nejkratší cestou odnesen příbuzný-
mi na „márech“ na návrší hřbitova. U kostelíka očekáván knězem, který provedl výkrop, 
a hrobníkem. Kněz dostával za výkrop zlatku, a když byl oděn v pluviálu, stál obřad výkro-
pu dva zlaté. Za vše se platilo, za zvonění a doprovod kněze z domu smutku byl vzácností 
a mohl si toho dopřáti jen zámožný občan. Na tehdejší dobu vypráví se malá epizodka: 
„Mochovské ženě, říkali jí Žofka, odešel na věčnost manžel, při jednání s panem farářem, 
dotazoval se pan farář Žofky, co si má vzít k výkropu, zda pluviál, neb jen rochetu, ona při 
vší prostoduchosti přisvědčila na pluviál. Při placení dávala panu faráři obvyklou zlatku, ale 
pan farář dí: s pluviálem to stojí dva zlaté. Žofka se zarazí a praví: Důstojný pane, já měla 
za to, že je chladno, aby si raději vzali ten pluviál, ten je přece teplejší než ta košile!“

Účast sousedů na pohřbech bývala malá, takřka žádná, když zemřel řemeslník mis-
tr bednář Huka, římskokatolík, nemít dvou švagrů evangelíků a nahodile přítomných 
mochovských židů Englmana a Bulfi ka, tedy nebožtík na hřbitov se nedostal. Když ze-
mřel železničář Němeček v domku na místním nádraží, odneslo jej na márech zadem 
Mochova, po trati na starý hřbitov, šest železničářů. Tak prostě, v kruhu rodiném se u nás 
pochovávalo.“

Nedostatečný prostor hřbitova okolo kostela dal v roce 1896 vzniknout myšlence založit 
nový hřbitov mimo Mochov. Návrhů bylo několik, a tak se prováděly sondy na různých 
místech: „Na domku“ v Průhoně, u silnice směrem k Nehvizdům na pozemku Fr. Bauma-
na, při silnici k Čelákovicům na pozemku Fr. Kvapila č.4. Rozhodnuto stavěti na obecním 
pozemku v Průhonu č.kat. 252/2,253/2. Dále se jednalo, má-li býti hřbitov pouze pro ka-
tolíky, avšak výnos C.k. okresního hejtmanství z 17/9 1895 č.26727 rozhodl jinak. Hřbitov 
stal se obecním a pohřbíváno nehledě na náboženskou příslušnost. Ovšem jinověrcům 
určena místa při zdi na levé straně od vchodu. Stavbu hřbitova včetně studně a kříže vy-
dražil Jan Šťovíček z Kounic za 1660 zl.

Vysoce důstojná arcibiskupská komistoř byla požádána o vysvěcení hřbitova. Komistoř 
klade si podmínku, aby místo vyhražené pro nekatolíky bylo ohraženo živým plotem. 
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Místní obec rozhodla přání nejvyšší komistoře zamítnouti s poukazem, že na postave-
ní obecního hřbitova platí i nekatolíci, a v takovém případě jich zkracovati nelze. Roz-
hodnuto že ona část hřbitova, kde budou pohřbíváni nekatolíci, bude oddělena širokým 
chodníkem. Místo hrobaře propůjčeno provizorně V. Semeckému.

Nově postavený hřbitov v „Průhonu“ byl dne 3. ledna 1897 veledůstojným p. P.J. Vejcha-
rem, kn. arcib. vikářem, vysvěcen a to na třech polích, levé pole u vchodu zůstalo nevy-
svěceno.

Obecní rada stanovila poplatky z hrobů: za 1místo pro hrob navždy kolem zdi 10 zl, jiná místa 
kolem hlavních cest navždy 10 zl, tato místa se prodávají jen navždy. Ostatní místa do zákon-
né lhůty, uvnitř polí 1 zl, pro děti 50 kr., pro nemajetné 50 kr. a děti nemajetných 25 kr.

První pohřbeno 7. ledna 1897 ( hrob č.1) nekřtěné děcko (Marie) Jenčíkové, svobodné 
služebné ze Starého dvora v Mochově. V hrobech č.2,3,4 byly pohřbeny rovněž děti. První 
dospělá byla pohřbena 28. ledna 1897

(do hrobu č.5) Magdalena Věchtová, vdova po učiteli čp.20, 76 r. stará. V tomto prvním roce 
pohřbeno celkem 19 osob. V roce 1904 byla na novém hřbitově postavena umrlčí komora 
a C.k. okres. hejtmanstvím v Čes. Brodě dne 2/9 1904 č.22580 povolena k užívání.“

I skutečné a obyčejné věci člověka, i ty „poslední“, se s odstupem staletí jeví zajímavě. 
A co teprve, když se k tomu přidá i lidská fantazie, neznalostí ještě umocněná. Sami po-
suďte tento kronikářův zápisek:

Mochovský „feset“

„K doplnění dat o starém hřbitově mu-
sím zapsati ještě starou pověst, která 
za zdí tohoto hřbitova jest pohřbena. 
Jest to případ, který mochovští starou-
sedlíci vypráví, jak slýchávali od svých 
rodičů, tedy z let v polovině XIX. století: 
„ Na starém hřbitově vykopána mrtvola, 
někteří vypráví dvě, jejiž kůže nebyla set-
lelá, a když jí pozvedl hrobník, kosti v ní 
rachotily jako v koženém pytli. Mrtvole 
takové říkali „feset“. Případ nezdá se mi 
nijak pravdivý, neméně ani zkomolený 
název „feset“, ale pro další odborné po-
souzení tuto pověst zapisuji. 

Během doby vypátral jsem pro doplnění 
následující: dle naučného slovníku = Fex 
je člověk od narození blbý – kretin. Jinak fo
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se dovídám, že mimo Mochov i v jiných krajích, takovéto mrtvoly byly nalezeny, ku pří-
kladu i v Lysé nad Labem. Tito fexové byli lidé nezranitelní – „kůže jejich jako železo“. Lid 
asi tak říkal mrtvolám, jež se v hrobě „neobrátily v prach a popel“. Není také vyloučené, 
že to byl primitivní způsob balsamování. Mrtvola zabalena do mechu, který měl tu vlast-
nost, že vlhkost do sebe vsákl a zbylo vyschlé tělo.

I spisovatel Beneš – Třebízský v povídce „Jak slavil hrobař Hrůza posvícení“ (Z různých 
dob XII. D. Z klidu a víru.) vypráví o „festu“ – „Když se dítě narodí, má prý někdy dvě kůže, 
a když mu bába tu jednu sejme a zašije pod paždí, takový člověk je potom „fest“. A tomu 
neuškodí nic, ani kulka, ani provaz, ani oheň, ani voda.

Jan Morávek v románu „Zpáteční voda“ rovněž píše o fextu, kterého za živa i po smrti 
nemohlo nic zničit. Po létech, když byl jeho hrob vykopán, našli jeho kostru celistvou 
a potaženou kůží. Tělo vyschlo, ale kůže držela pohromadě, lidé mu tak říkali „fest“. To měl 
být pravý fext, ale tomu, jemuž bába při narození vrchní kůžičku s těla stáhla a shrnula jí 
pod levé paždíčko, kde ji přišila, to pak nebyl fext úplný, to prý neměla bába dělat. Autor 
vypráví, že ho bába chtěla zachránit řádné lidské přirozenosti.“

Má-li nějaký čtenář mochovského zpravodaje sebemenší znalost, či vysvětlení k této po-
věsti, rádi ji poskytnemi i ostatním čtenářům. A také nebude na škodu obohatit kroniku 
o možná dosud utajené historické informace.

Příští etapa už bude s jarním sluníčkem a ne tak strašidelná.

ze zápisků kronikářů vybrala Zora Chocholoušová

JÓGA – GRAVID JÓGA – PILATES – 
TAI-CHI – ZUMBA (VŠE S HLíDáNíM DěTí)

kroužky pro děti: 
JÓGA – tAi-cHi – bAbykLub – divAdLo – ZuMbičkA
26. – 27. 2. víkend v pohybu
26. – 27. 3. víkend pro děti s tvořením a v pohybu, 
15. – 17. 4. víkend se cvičením na horách a s dětským programem

NOVÉ RELAX CENTRUM NIRVANA, 
SOKOLOVSKá 1644, ČELáKOVICE (naproti Penny), 
www.relaxcelakovice.webnode.cz
Tel.: 777557401, 739566318

inzerce
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kALendáŘ kuLturnícH A spoLečenskýcH Akcí v MocHově

Datum Akce Pořadatel, místo 

sobota MAsopustní prŮvod  

19. března 2011 aneb z Mochova až do Sokolovny náměstí v Mochově
13.30 hodin   

sobota dětský kArnevAL TJ SOKOL Mochov

19. března 2011 aneb z Mochova až na kraj světa Sokolovna
14.30 hodin   

sobota MAŠkArní pLes občanské sdružení

19. března 2011 hraje skupina BONAXAS Mochov - místo pro život
20.00 hodin tombola, program Sokolovna

pátek vítání občánkŮ Obecní úřad

25. března 2011  Hotel Bouček
16.00 hodin   

pátek kokosy v MocHově občanské sdružení

15. dubna 2011 konzert Mochov - místo pro život
18.30 hodin Kolínského komorního symfoňáku Sokolovna

sobota sLet čAroděJnic TJ SOKOL Mochov

30. dubna 2011 zábava pro děti i dospělé fotbalové hřiště
17.00 hodin   

sobota dětský den TJ SOKOL Mochov 

28. května 2011 zábavné odpoledne pro děti Obecní úřad, kdo se přidá
14.00 hodin  sokolské hřiště 

 Akademie u příležitosti TJ SOKOL Mochov

4. června 2011 105. výročí ZALožení Sokolovna
 jednoty sokoL v Mochově  

 koLečkiádA TJ SOKOL Mochov

září 2011 soutěže na kolech pro děti u Sokolovny
   
 drAkiádA občanské sdružení

září - říjen 2011 pouštění draků a další soutěže Mochov - místo pro život
   

Případná změna termínu  bude včas oznámena.

JÓGA – GRAVID JÓGA – PILATES –  
TAI-CHI – ZUMBA (VŠE S HLíDáNíM DěTí) 

kroužky pro děti: 
JÓGA – tAi-cHi – bAbykLub – divAdLo – ZuMbičkA
26. – 27. 2. víkend v pohybu
26. – 27. 3. víkend pro děti s tvořením a v pohybu, 
15. – 17. 4. víkend se cvičením na horách a s dětským programem

NOVÉ RELAX CENTRUM NIRVANA,  
SOKOLOVSKá 1644, ČELáKOVICE (naproti Penny), 
www.relaxcelakovice.webnode.cz
Tel.: 777557401, 739566318
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MOCHOVSKÝ ZPRAVODAJ vydává:
Obecní úřad Mochov, Sokolovská 92, 
250 87 Mochov
tel./fax: 326 992 457, 
e-mail: obecmochov@c-mail.cz
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